

DOI : 10.18572/1812-3929-2018-9-12-18

# Понятие малого и среднего предпринимательства в законодательстве России



**СТЕПИН АЛЕКСАНДР БОРИСОВИЧ,**  
судья Астраханского областного суда,  
кандидат юридических наук, доцент

✉ [aleksandrstepin@rambler.ru](mailto:aleksandrstepin@rambler.ru)

**Степин А.Б.**

**Понятие малого и среднего предпринимательства в законодательстве России**

В предпринимательском праве понятие малого и среднего предпринимательства — это вопрос об особенностях правового регулирования профессиональной предпринимательской деятельности физических и юридических лиц. Особенность субъектов малого и среднего предпринимательства в том, что они одновременно являются участниками саморегулируемых (договорных) отношений и правовой деятельности (судебной и несудебной) по защите нарушенного права, в связи с чем, по мнению автора, их нельзя рассматривать только как объект административного воздействия. Реализация гражданских прав малого и среднего предпринимательства осуществляется в различных сферах регулятивных и конфликтных (охранительных) отношений (гражданских, административных). Автор приходит к выводу о том, что в рамках каждого отношения необходимо исходить из результативности предпринимательской деятельности, что приобретает особую актуальность в условиях развития инновационного и наукоемкого предпринимательства, современных представлений о формах национальной и международной защиты нарушенных гражданских прав предпринимателей.

**Ключевые слова:** малое и среднее предпринимательство, индивидуальный предприниматель, предпринимательская инициатива, профессиональная предпринимательская деятельность, результативная предпринимательская деятельность, субъективные гражданские права предпринимателей, отдельные способы, средства, формы защиты гражданских прав предпринимателей, экономические отношения, защита прав и законных интересов предпринимателей.

**Stepin Aleksandr B.**, Judge of the Astrakhan Regional Court, Candidate of Legal Sciences, Associate Professor

**The Concept of Small and Medium-Sized Entrepreneurship in the Russian Laws**

In entrepreneurial law, the concept of small and medium-sized enterprises is a question of the features of the legal regulation of professional business and the implementation of certain methods of protection by individuals and legal entities. The peculiarity of small and medium-sized businesses is that they are simultaneously participants in self-regulating (contractual) relations and legal activities (judicial and non-judicial) to protect the violated right, in connection with which, according to the author, they can not be considered only as an object of administrative influence. Implementation of civil rights of small and medium-sized businesses is carried out in various areas of regulatory and conflict (protective) relations (civil, administrative). The author comes to the conclusion that within each relation it is necessary to proceed from efficiency of business activity that acquires special relevance in the conditions of development of innovative and high-tech business, modern concepts of forms of national and international protection of the violated civil rights of businessmen.

**Keywords:** small and medium business; individual entrepreneur; entrepreneurial initiative; professional entrepreneurial activity; effective entrepreneurial activity; subjective civil rights of entrepreneurs; individual ways, means, forms of protection of civil rights of entrepreneurs; economic relations; protection of the rights and legitimate interests of entrepreneurs.